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آقاسی زاده مصوبه بودجه سال 99 مناطق آزاد را تشریح کرد؛

بودجه 99 سازمان های مناطق آزاد، هم پیوند با 
رویکردهای بودجه کل کشور

به بهانه این رویداد خوشایند و نیز در 
باب بودجه سازمان های مناطق آزاد، با فتح 
اله آقاســی زاده مدیر برنامه ریزی و بودجه 
دبیرخانه شــورایعالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی، گفتگویی انجام شــده است که 

می خوانید: 
آقای  آقاسی زاده ! روند تصویب 
بودجه 99 مناطق آزاد چگونه بود و 
امسال چه تفاوتی با سال های گذشته 

داشت؟
روند تصویب بودجه 1399 سازمان 
های مناطق آزاد تقریبا مشابه سالهای پیشین 
بود. مطابق رویه شــکل گرفتــه، بودجه با 
همیاری سازمانهای مناطق، توسط مدیریت 
برنامــه ریزی و بودجه دبیرخانه تدوین می 
شــود، در کمیته تخصصی بودجه کارگروه 
شــورایعالی مناطــق آزاد، و همینطور در 
کارگروه اصلی شورا ارائه، بحث و بررسی 
می شــود و نهایتا در جلســه شورای عالی 
مطرح، تصویب و توسط معاون اول محترم 

ابلاغ می شود.
امســال هــم مراحــل تخصصی و 
کارشناسی تدوین بودجه مطابق روند پیش 
گفته طی شد اما از آنجائیکه ویروس کرونا 
بر تشکیل جلسات سایه انداخته بود، بودجه 
پــس از تایید در کمیته و کارگروه با حضور 
همه اعضای شورای عالی در هیئت وزیران 
مطــرح و به تصویب رســید. جالب اینکه 
بودجه سال گذشته در اردبیهشت ماه ابلاغ 
شــده بود اما امسال خوشبختانه بدرستی و 
در وقت مقرر مــورد تصویب و ابلاغ قرار 

گرفت.
آیــا در روند تصویب بودجه با 

چالشی مواجه بودید؟
امســال ما با چالش جدیدی مواجه 
نشــدیم. اما مطابق فهم مــن در این روند، 
بطور ساختاری یک چالشی وجود دارد که 
آنهم چالش وجود نگاه ســرزمین اصلی بر 
بودجه مناطق آزاد اســت.گاهی با این نگاه 
مواجهیم که  دستگاههایی انتظار دارند بودجه 
مناطق آزاد، در انطباق با بودجه نویســی و 
بخشــنامه های بودجه ای متعارف که برای 
دستگاههای اداری و دولتی اعلام می شود، 
تدوین شــود حال آنکه مناطق آزاد ساختار 
و رویه های کارکردی متفاوتی دارند. حتی 
قوانیــن اداری و مالــی اختصاصی خود را 
دارند. البته من فکر می کنم این نگاه با درک 
نمایندگان دستگاههای عضو شورایعالی، به 
حداقل خود رسیده است و با شیوه هایی که 
امســال در پیش گرفته شد، در آینده شاهد 

همگرایی بیشتری خواهیم بود. 
امکانــش هســت اطلاعاتی از 
بودجــه 99 مناطــق آزاد در اختیار 

مخاطبان قرار دهید.
بودجــه مناطق هفتگانــه آزاد دارای 
دو بخش مهم اســت: بخش اول تبصره ها 
و بخــش دوم اعداد و جداول کلان. تبصره 
ها در واقع ریل گذاری قانونی برای اجرای 
بودجه بشمار می آیند و جهت گیری بودجه 
ای را نشان می دهند. در تدوین تبصره های 
قانون بودجه 1399 مناطق آزاد، سیاستهای 
کلی اقتصاد مقاومتی از جمله  "توسعه حوزه 
عمل مناطق آزاد، گسترش و تسهیل تولید، 
صــادرات کالا و خدمــات" همچنین هم 
پیوندی با رویکردهــای بودجه 1399 کل 
کشــور" ثبات رویه ها،  درآمد زایی پایدار، 

هزینه کرد کارا"، مدنظر قرار گرفته است.
در بودجه ســال 1399 تبصره ها در 
دو بخش بودجه جاری )شــامل 8 تبصره( 
و بودجه ســرمایه ای )10 تبصره(، تدوین 
شده است. در تبصره های جاری، مهم ترین 
رویکــرد ثبات رویه ها بوده اســت. برون 
سپاری امور، نگهداری و خدمات به بخش 
خصوصی، ممنوعیت انحصار، اولویت به 
پیمانکاران بخش خصوصی، و ممنوعیت 
پرداخــت بلاعوض به شــرکت ها از مهم 
ترین تبصره ها بشــمار می آیند که مطابق 
ســال گذشته استمرار یافته است.در تبصره 
های ســرمایه ای جدیــد، موضوع بنیادی 
شــفافیت و سلامت اداری از طریق اجرایی 
نمــودن دولــت الکترونیک)پنجره واحد، 
ســامانه قراردادها( پیش بینی شــده است. 
بعلاوه در قالب یکــی از تبصره ها)تبصره 
7( بــه حوادث غیر مترقبه و بلایای طبیعی 
توجه نمودیم و به مناطق اجازه داده شــده 

است نقش اجتماعی خود را در این وقایع با 
اختصاص بودجه ایفا نمایند.به همه اینها باید 
اضافه کنم که در تبصره های مصوب امسال، 
فعال ســازی بیش از پیش مکانیزم نظارت 
درونی دبیرخانه بطــور خاص در پایش و 

نظارت بودجه ای هم دیده است.
اما جداول کلان بودجه مناطق آزاد نیز 
در قالــب دو بخش جاری و ســرمایه ای و 
واجد چهار جزء اساســی است: درآمدها و 
هزینه ها در بودجه جاری، و منابع و مصارف 

در بودجه سرمایه ای. 
در بودجه مصوب 1399، در درآمدها 
و هزینه ها رویکرد ثبات را مدنظر قراردادیم. 
بهمین جهت درآمدها از رشد 16درصدی 
و هزینه ها از رشــد14درصدی نســبت به 
اصلاحیــه 1398 برخوردارنــد.در منابع و 
مصارف هم رشــد خوبی اعمال شده است 
تا رویکرد امید بخشی توسط مناطق پیگیری 

شود.
عموما بودجه آئینه تمام نمایی 
از وضعیت و شرایط در اختیار اهل 
فن می گذارد. با توجه به درک روشنی 
که از بودجــه مناطق آزاد دارید، مهم 
ترین چالش های مناطق آزاد چیست؟

من ترجیح می دهم مطابق حوزه عمل 
خودم، به پرسش شما پاسخ دهم. همانطور 
که عرض کــردم ما در قالب بودجه مناطق 
آزاد با آیتم های بودجه ای چهارگانه هزینه 
ها، درآمدها ، منابع و مصارف مواجه هستیم. 
داده آمایی بودجه و بررسی ها نشان می دهد 
که سازمانهای مناطق در وضعیت جاری از 
حیث بودجه سرمایه ای)منابع و مصارف(، 
آسیب پذیر شده اند. این آسیب پذیری ناشی 
از شرایط اقتصادی-سیاسی و تحریم های 
ظالمانه و محدودیت های متاثر از آن است 
از جمله ممنوعیت هــای کالایی و فضای 
روانی آسیب ساز( به مناطق آزاد است. برای 
مثال عرض می کنم که عوارض ورود کالای 
تجاری از مســیر منطقه به سرزمین اصلی 
بعنوان یک آیتم مهم در منابع)که ســهمی 
22درصــدی در تامین  منابع ما دارد(، نیز در 
سال اخیر نتوانسته سهم مورد نظر خود را در 
بودجه به تمام و کمال، تامین نماید هرچند که 
میزان تحقق  در این شرایط به همت مناطق، 

قابل قبول بوده است.
همچنیــن به دلیل عــدم تحقق های 
تســهیلات و اوراق در منابــع و مصارف 
متناظر که ناشی از شرایط اقتصادی و بانکی 
است، سازمانهای مناطق برای تحقق اهداف 
مصوب خود نتوانســتند از این طریق، بهره 

مناسب را ببرند.
علاوه بر اینها وصول برخی درآمدها 
از جملــه درآمدهــای ناشــی از عوارض 
مســافری در مناطق آزاد، گاهی به دســت 
اندازهای دســتگاهی دچار می شــود که 
بودجه سازمانهای مناطق ازاد را تحت تاثیر 

قرار می دهد.
بنابرایــن از نظر من مهم ترین چالش 
سازمانهای مناطق آزاد در حوزه بودجه ای، 
تاثیرات شگرفی است که اقتصاد ملی و سپهر 
کلان و حساسیت های دستگاهی بر بودجه 
مناطق آزاد بجای می گذارد. البته بد نیست 
این را هم بگویم که با اهتمامی که دبیر محترم 
شورای عالی جناب آقای دکتر بانک داشته و 
دارند، ما در دبیرخانه برای حرکت در مسیر 
منابع بودجه ای جدید، قدم هایی را شــکل 
داده ایم که امیدواریم سودمند باشد و امسال 
در تحقق درآمدها و منابع، نقش آفرین باشد.

اما صرفنظر از چالش های مشــهود 
در بودجه، بنظر من چالش های ســاختاری 
مزمنی هم وجود دارند که گفتگو در باب آنها 

بنظرم به یک مجال دیگری نیاز دارد.
بــا این اوصاف آیا بنظر شــما 
انتقادات به مناطق آزاد درست است؟ 
حتما برخی انتقادات وارد اســت اما 
بنظر من بســیاری از آنهــا قطعا منصفانه و 
عالمانه هم نیســت...ما در همه حوزه های 
کشور با مسائل و مشکلات مشابهی مواجه 
هستیم. طبیعتا مناطق آزاد را نمی توان خارج 
از ســپهر اقتصاد و مدیریت کلان قضاوت 
کرد. البته قرار بوده سپهر کلان تاثیر چندانی بر 
مناطق آزاد نداشته باشد اما متاسفانه این اتفاق 
رخ داده است و اجازه داده نشد این مناطق با 
الگوی ویژه خود حرکت کنند. هر چه جلوتر 
رفتیم تلاش ها بیشتر بر این مبنا قرار گرفته که 

متاسفانه این مناطق با قواعد سرزمین اصلی 
اداره شــوند. حتی هم اکنون شاهدیم چنان 
ســخت گیری های بر مناطق آزاد می شود 
که گاهی در ادارات شهرستانهای یک استان 
دور افتاده هم شــاهدش نیستیم. بنابراین با 
چنین شرایطی نباید انتظار یک ساختار کامل 
و بی نقص و عیب را داشته باشم. من مایلم 
از این تعبیر اســتفاده کنم که گویی نگرش 
های ناصوابِ همسان نگری و سانترالیزم، 
هنوز ذهن تصمیم گیــران مملکت را رها 
نکرده اســت و متولیان دوست دارند همه 
جا مثل هم، اداره شود. تلخ است بگویم که 
این نگرش همچنان در ذهن برخی مقامات 
دســتگاههای تصمیم گیر اداری کشور هم 

وجود دارد.
با این توضیح می خواستم عرض کنم 
که برخی انتقادات بدلیل اختلاف در زاویه 
دید مطرح می شود و بنابراین باید زاویه دید 
را اصلاح کرد  و یا همســانی ها  را تقویت 

نمود.
بجز این، گاهی انتقاد می شــود 
که مناطق آزاد دروازه واردات هستند 
ولــی بنظرم این انتقــاد هم بیش از 
اندازه بزرگ نمایی شــده است. من 
می پرســم آیا کشور به واردات نیاز 
ندارد؟ در همین شــرایط تحریم و با 
توجه به مضیقه های تبادل کالا، مگر 
واردات کالاهای اساســی مورد نیاز 

کشور، خدمت کوچکی است؟
بله درست است که که مناطق آزاد باید 
بسمت تولید و دروازه های صادراتی سوق 
داده شوند ولی با چه ابزاری، چنین انتظاراتی 
مطرح می شود؟  مگر ما اجازه داده ایم تولید 
بــا مقاصد صادراتی از قیــد محدودیتهای 
توانفرســا خارج شود؟ حتی ما سخت مان 
است معافیت مالیاتی قانونی مناطق آزاد را 

همچنان استمرار ببخشیم.
البته یک نکته را هم باید توجه داشت 
که هم اکنون این مناطق علیرغم همه نگرش 
های ناصوابی که در مورد آنها گفته می شود، 
در عرصه تولید و صادرات بســیار خوب 
عمل کرده اند. جای دوری نرویم. در همین 
داستان کرونا، ظرفیت بزرگی در مناطق آزاد 
به افزایش ظرفیت تولید برای مواد ضدعفونی 
کننده و شوینده ها اختصاص یافت و سهم 
خوبی در بازار شــکل گرفت. شرکت های 
مســتقر در این مناطــق در مواردی با تغییر 
خطوط تولید خود توانستند نقش خوبی در 
مبارزه با کرونا ایفا نمایند. یا در مناطق ویژه ما 
شاهد استقرار شرکت های دانش بنیان بسیار 
خوبی هستیم. من متاسفم که چنین اتفاقات 

خوبی، بدرستی دیده نمی شود.
من منصف هستم. قبول دارم که فاصله 
ما با وضع مطلوب نسبتا زیاد است ولی این 
صرفا در مناطق آزاد نیســت. در ســرزمین 
اصلــی هم همین اســت!  اگر حرف دقیق 
و صوابــی باید گفته شــود همگرایی برای  
تحقق الزامات حکمرانی خوب اســت که 

من امیدوارم این همگرایی شکل گیرد.
مــن مجددا تاکید می کنــم که نباید 
عملکرد درخشان مناطق آزاد را با انتقادات 
نــاروا، نادیده بگیریم. مناطق آزاد و ویژه در 
جمهوری اسلامی ایران تجربه ارزشمندی 
است و کارنامه قابل اعتنایی نیز با خود دارد. 
مطابــق اطلاعات و داده هــای دقیق، طی 
سالهای 1392 لغایت آبان 1398 حدود 801 
هزار میلیارد ریال و 22 میلیارد دلار سرمایه 
گــذاری داخلی و نیز بیش از 5 میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری خارجی در مناطق محقق 
شده اســت. در حال حاضر بیش از 1840 
واحد فعال صنعتی در مناطق کشور مستقر 

هستند و حدود 511 هزار نفر اشتغال پایدار 
در ایــن مناطق وجود دارد. علاوه بر اینها در 
حوزه گردشــگری مناطق آزاد سهمی 13 

میلیونی در گردشگری دارند.
همه اطلاعات نشــان مــی دهند که 
مناطق آزاد ســهم کم نظیری در اقتصاد ملی 
از خود بجای نهاده اند و کارنامه این مناطق 

درخشان است.
همه اینها در شرایطی است که مناطق 
آزاد، از هیچگونه منابــع بودجه ای دولتی 
بهره مند نیستند و صرفا با اتکاء به درآمدها 
و منابع خود اداره می شوند. در بودجه سال 
1398)اصلاحیه(، این مناطق توانســتند با 
2218 میلیارد تومان بودجه در حوزه عمرانی 
نقش بی بدیلی در اجرای پروژه های عمرانی 

و زیرساختی داشته باشند.
با توجه به تجارب شما در حوزه 
مدیریت، سازمان و ساختار، وضعیت 
دبیرخانه را چگونه ارزیابی می کنید؟

یکــی از بزرگترین الزاماتی که ما باید 
بدان توجه کنیم تثبیت یک  ساختار مدیریتی 
ویژه برای مناطق آزاد اســت. این ســاختار 
باید واقعا دولتی نباشــد چرا که دولتی های 
مــا تنها زاویه دید دولتی را آموخته اند و در 
آن مهارت یافته اند. یک جورهایی هم دنبال 
همسان ســازی و پروتکل هایی هستند که 
خودشــان پیش تر  برای اداره ساختارهای 
دولتی  شــکل دادند. مــا باید مناطق آزاد را 
آزاد کنیم...باید این مناطق را از دولت زدگی 
رها کنیم البتــه باید در خود مناطق آزاد هم 
اصلاحاتی در حوزه مدیریتی انجام شود. دو 
ســمت باید همسو شوند. ما باید به جهش 
و پروازهای بلند نگاه داشــته باشیم...بنظرم 
فرصت مغتنمی اســت که بر یک نکته مهم 
تاکید نمایم و آن اینکه مشاهدات و یافته های 
من نشــان می دهد که دبیرخانه شورایعالی 
مناطــق آزاد در شــرایط امروز نیازمند یک 
ارتقــاء و چیدمان نوین اســت. انتظارات 
بســیار زیادی از ایــن دبیرخانه مطرح می 
شــود. انتظاراتی که عموما به حق اســت و 
ناظر به نقــش آفرینی همه جانبه دبیرخانه 
برای تمشیت امور مناطق آزاد است. برخی 
به درســتی معتقدند که دبیرخانه بواســطه 
نقش رگولاتوری و راهبری و نظارتی که بر 
عهده دارد به ایفای نقش فعالانه تری نیازمند 
است. در چنین اتمسفر و فضایی، بنظر من 
باید جایــگاه دبیرخانه خیلی بیش از پیش 
مــورد توجه قرار گیرد و افق های بلندتری 
دیده شود. خوب است بیاد آوریم که شرایط 
امروز اقتصاد ملی و کشور با شرایط سال های 
اولیه شــکل گیری دبیرخانه بسیار متفاوت 
اســت. بعلاوه دبیرخانه از این ظرفیت مهم 
برخوردار است که در صورت قرار گرفتن 
در جایگاه بلندتر و فرابخشی، سهم مناسب 
تر خود را در اقتصاد کلان ایفاء نماید. قطعا 
امروز اختیــارات دبیرخانه با انتظاراتی که 
از آن مــی رود، همخوان نیســت. بنابراین 
بازمهندسی جایگاه دبیرخانه شورای عالی 
یک ضرورت برای امروز اســت. ضرورتی 
که در روزمره گی های معیشــت و اقتصاد، 

رنگ باخته است!
من عــزم و اراده جهش در دبیرخانه 
و اهــداف بلند را در مشــاور محترم رئیس 
جمهور و دبیر شورای عالی مناطق آزاد می 
بینم. همینطــور در ارکان و بدنه تاثیر گذار 
دبیرخانه نیز اهتمام خوبی را می بینم اما بنظر 
می رســد برخی کاستی ها از جمله کاستی 
های سازمان و تشکیلات، مزمن و توانفرسا 

شده است. 
امیدوارم شــرایط ما در آینده به نقطه 

مطلوب نزدیک شود.

  اقتصاد کیش -  کرونا در انتهای سال 1398 همه چیز را تحت تاثیر قرار داد اما خوشبختانه به همت دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی و با تلاش مضاعفی که صورت پذیرفت، تصویب بودجه سالانه مناطق آزاد تحت تاثیر این رخداد قرار نگرفت و بودجه سال 1399 

سازمانهای مناطق آزاد در جلسه 28 اسفند ماه 98 هیئت وزیران مطرح، تصویب و نهایتا نیز ابلاغ شد. 

  اقتصاد کیش -  در دیدار سفیر سوریه در تهران با دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، 
صنعتی و ویژه اقتصادی ایران، طرفین درباره افزایش سرمایه گذاری های مشترک در مناطق آزاد با 
احداث مناطق صنعتی و تجاری مشترک بحث و تبادل نظر کردند.  دیدار »عدنان حسن محمود« 
با »مرتضی بانک« که در محل دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی انجام شد، مباحثی 

در راستای اجرای توافق نامه های اقتصادی امضا شده میان تهران و دمشق صورت گرفت.
ســفیر سوریه در تهران بر اهمیت فعال کردن بخش خصوصی و شرکت های صنعتی و 
بازرگانی دو کشور برای بهره مندی از فرصت های سرمایه گذاری ایجاد شده در مناطق آزاد تأکید 
کرد و گفت، مشــارکت اقتصادی در این خصوص به نفع هر دو کشــور است و این امر قدرت 
اقتصادی ایران و سوریه را برای مقابله با جنگ اقتصادی و تحریم های ظالمانه  برخی کشورها 
تقویت خواهد کرد. عدنان حســن محمود در ادامه تحریم های ظالمانه علیه سوریه و ایران را 
جنایت انســانی مضاعف و اقدامی غیرقانونی و نامشروع توصیف کرد و گفت این تحریم ها 
در تامین نیازهای ســوریه و ایران برای مقابله با ویروس کرونا که تهدیدی برای تمام بشریت 

است، مانع ایجاد می کند.
مرتضی بانک مشاور رییس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آژاد و ویژه اقتصادی نیز بر 
آمادگی تهران و شرکت های خصوصی ایران برای همکاری با سوریه در مناطق آزاد و استفاده 

از ظرفیت های موجود به منظور پیشبرد همکاری های دوجانبه در این زمینه تأکید کرد.
گفتنی اســت؛ همکاری های مشــترک اقتصادی و سرمایه گذاری بویژه در موضوع راه 
اندازی منطقه آزاد مشترک بین دو کشور ایران و روسیه و استفاده از ظرفیت کشور سوریه در 
اتحادیه اقتصادی  22 کشور عربی جهت توسعه بازار صادرات ایران از جمله موارد مطروحه 

در این نشست بود.

رایزنی سوریه و ایران برای احداث 
مناطق آزاد مشترک

  اقتصاد کیش - مدیرعامل  سازمان منطقه آزاد کیش از ریل گذاری برای عبور از بحران 
کرونا، جبران آسیبهای وارده و برنامه ریزی برای تولید و تحرک اقتصادی در این منطقه خبرداد. 
 به گزارش اقتصاد کیش دکتر  مظفری در گفتگو با ایرنا، افزود: روند مبارزه با ویروس کرونا 
با توجه به تدابیر و اقدامات انجام شده در کیش در یک وضعیت به نسبت باثبات قرار دارد،لذا 
ضمن تداوم این تلاشها،  برنامه ریزی برای عبور از بحران، حمایت از اقشار آسیب پذیر، پشتیبانی 
از فعالان اقتصادی و رونق کســب و کار و تولید با بهره گیری از تجربیات و یافته های بحران 
فعلی برای مرحله پسا کرونا بطور جدی در دستور کارسازمان منطقه آزاد کیش قرار گرفته است. 
 وی در خصوص برنامه های پیش رو برای جهش تولید افزود: پس از عبور از این بحران، 
روند فعالیتهای اقتصادی با جهت گیری راهبردی دقیق و حســاب شــده باید انجام شود تا نه 
تنها رخوت رکود فعلی از بین برود، بلکه شاهد تحرک و بالندگی در بخشهای مختلف باشیم.  
 مدیر عامل  ســازمان منطقه آزاد کیش افزود: برای رســیدن به این اهداف، از اواخر سال 
گذشته ستاد اقتصادی کیش با مسئولیت معاونت اقتصادی و سرمایه گذاری این منطقه و تلفیق 

با بخش خصوصی تشکیل و بطور جدی فعالیت خود را آغاز کرد. 
وی تشکیل چهار کارگروه تخصصی به عنوان  زیر مجموعه های این ستاد در بخشهای 
ســرمایه گذاری، تجارت، هتلداری و بازار را از جمله برنامه ها و راهکارهای موثر در عبور از 

بحران فعلی و بستر ساز برای فعال کردن چرخه اقتصادی و تولید ذکر کرد .
او افزود: این کارگروه های تخصصی که در واقع نقطه به هم رسانی مسئولان امور با دست 
اندرکاران، متخصصان، فعالان و کارآفرینان بخشهای مختلف اقتصادی است، می تواند منشا  
همدلی، باور مشترک، مسئولیت پذیری، همکاری صمیمانه، تشریک مساعی، طرح ایده های 

نو و حرکت و پویایی در بخشهای مختلف باشد.
 مظفری اضافه کرد: روسای این گارگروهای تخصصی از میان فعالان و نخبگان صنف 
مربوطه تعیین و سازمان منطقه آزاد کیش در هریک از این کار گروها نماینده دارد تا با بررسی 
آسیبهای اقتصادی وارده ناشی از کرونا، تحلیل های دقیقی داشته باشند و  با پیش بینی امور  و 
ارائه راهکار های مناسب بتوانیم بسرعت از وضعیت بحران فعلی عبور کنیم و برای افزایش و 

جهش تولید گامهایی موثر برداریم. 
 مدیرعامل  سازمان منطقه آزاد کیش افزود: در این راستا در سطح ملی نیز تدابیری اتخاذ 
شده که برای بهره مندی از این تسهیلات و امکانات باید برنامه ریزی کنیم و سهم مناسبی از 
منابع پیش بینی شــده برای این منطقه داشــته باشیم ، از طرفی  همزمان با بسیج همه امکانات، 
بخشی از امور را تسهیل نماییم، به بخش خصوصی برای عبور از مشکلات کمک بکنیم و  با 
هماهنگی و همراهی، شرایط لازم را برای جبران رکود پیش آمده و فعال شدن همه بخشها در 
منطقه آزاد کیش فراهم نماییم که البته در این زمینه در کیش اقدامات و گامهای عملی برداشته 

شده و پیش بینی لازم صورت گرفته است.  
مدیرعامل منطقه آزاد کیش در ادامه این گفتگو  با اشاره به تبعات بحران کرونا افزود: این 
پدیده  بخشــی از برنامه های ســال 99 و 1440 این منطقه آزاد را تحت تاثیر قرار داده به همین 
جهت شورای مدیران این منطقه با برگزاری جلسه های متعدد در حال باز بینی این برنامه ها و 

تجزیه تحلیل امور هستند.
وی با تاکید بر این نکته که باید از همه فرصتها و نتایج به دست آمده  برای برنامه ریزی دقیق 
و توقیق در آینده استفاده شود افزود:  ایجاد شهرکهای تخصصی و صنایع دارویی و نو فناوری 
در جزیره کیش از جمله  این فرصتها است که این موضوع به عنوان یک راهبرد در دستور کار 

سازمان قرار گرفته در کارگروه های تخصصی درحال بررسی است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش، از برنامه ریزی جامع این سازمان برای گذر از بحران 

فعلی و مدیریت پسا کرونا خبرداد.

 مدیرعامل  سازمان منطقه آزاد کیش عنوان کرد:

 ریل گذاری جزیره کیش برای عبور 
از بحران کرونا 

  اقتصــاد کیش - نماینده ولــی فقیه در هرمزگان و امام جمعه بندرعباس گفت: 
نماز جمعه، جماعت و مراســم های مذهبی مســاجد اهل تسنن و تشیع استان تا نیمه ماه 

مبارک رمضان تعطیل است. 
حجت الاســلام  عبادی زاده با اعلام این خبر اظهار داشــت:طبق مصوبه شــورای 
رسیدگی به امور مساجد استان هرمزگان تصمیم گیری درباره ادامه این مصوبه متعاقبا از 

طریق شورای رسیدگی به امور مساجد اعلام خواهد شد.
وی افزود: این تصمیم برای حفظ سلامت جان مردم و جلوگیری از شیوع بیماری 

کرونا گرفته شده است.
ویروس کرونا موســوم به » کووید 19« اواسط ماه دسامبر )24 اذر( در شهر ووهان 

واقع در مرکز چین گزارش شد.
ویروس کرونا جزو خانواده بزرگی از ویروس ها است و از ویروس سرماخوردگی 
معمولی تا عامل بیماری ســارس را شــامل می شــود و در معمولی ترین حالت، باعث 
سرماخوردگی می شود اما در مواردی باعث سندروم حاد تنفسی یا همان سارس می شود 

که نشانه های ابتلا به آن تب، سرفه و تنگی نفس است.
به دنبال شــیوع این ویروس مرگبار، برگزاری بســیاری از برنامه های ورزشــی، 
آموزشــی، اجتماعی، فرهنگی، دینی از جمله نماز جمعه و مراسم های مذهبی در اقصی 

نقاط کشور از جمله استان هرمزگان لغو شده است.

امام جمعه بندرعباس؛

نماز جمعه و مراسم های مذهبی در 
هرمزگان تا نیمه رمضان تعطیل است

  اقتصاد کیش - بازگشت کیشوندان از مبادی ورودی فرودگاه و بندرگاه کیش 
با استفاده از خودروهای شخصی ممنوع است.

به گزارش اقتصاد  کیش، با دستور مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش و بر اساس 
مصوبه کمیته بحران نسبت به رعایت ضوابط قرنطینه و پیشگیری از شیوع بیماری کووید 
19 در ســطح جزیره کیش، تردد کیشوندان بازگشته از سفر از مبادی ورودی فرودگاه و 
بندرگاه کیش از طریق مدیریت حمل و نقل شــرکت عمران،آب و خدمات منطقه آزاد 

کیش)تاکسی یا مینی بوس( انجام می شود.
گفتنی اســت تحت هیچ عنوان ایاب و ذهاب کیشــوندان بازگشته از سفر با وسیله 
شخصی انجام نخواهد شد و این مهم در راستای رعایت ضوابط قرنطینه و پیشگیری از 

شیوع ویروس کرونا در دستور کار این ستاد قرار گرفته است.

ممنوعیت استفاده از خودروهای 
شخصی در مبادی ورودی فرودگاه

 و بندرگاه کیش

  اقتصاد کیش - معاون اداره کل هواشناسی هرمزگان گفت: بیشترین بارش سامانه 
اخیر در ایستگاه های هواشناسی استان تا ساعت 7 و 30 روز  پنجشنبه گذشته  در جزیره 

کیش به میزان 22میلی متر ثبت شده است. 
کیانوش عارفی افزود:جزیره سیری با 19.7 میلی متر، بشاگرد 16.2 میلی متر، جزیره 
لاوان 15.1 میلی متر، بندرلنگه 14.5 میلی متر،بندرخمیر13.1 میلی متر و بوموسی 12.7 

میلی متر باران باریده است.
وی بیان داشــت: میزان بارندگی در جزیره قشم نیز 9.3 میلی متر، بستک 8.9 میلی 
متر، بندرعباس 8 میلی متر، پارسیان 6.7 میلی متر، حاجی آباد 5.6 میلی متر، میناب 5.3 
میلی متر، سیریک 3.6 میلی متر، رودان 3.6 میلی متر و جاسک 0.4 میلی متر بوده است.

بیشترین بارندگی  اخیر هرمزگان
 در کیش ثبت شد

  اقتصــاد کیش - رئیس بنیاد مســتضعفان از کمک هزینه معیشــت 500 هزار 
 تومانــی بــه خانوارهای ســاکن در جزایر هرمز، لارک و هنگام و نیز مددجویان قشــم 

خبر داد.
پرویز فتاح ضمن اعلام این خبر در صفحه توئیتر خود نوشت: »مردم نجیب جزایر 

هرمزگان در بحران کرونا   به دلیل منع تردد گردشگران، درآمدشان دچار مشکل شد.
 با هماهنگی به عمل آمده در استان و تأمین مالی بنیاد مستضعفان به تمام خانواده های 
ساکن در جزایر هرمز، لارک و هنگام و نیز مددجویان قشم، مبلغ 500 هزار تومان کمک 

هزینه معیشتی اهدا می شود. 

فتاح رئیس بنیاد مستضعفان خبر داد؛

کمک ۵٠٠ هزار تومانی بنیاد مستضعفان 
به ساکنان جزایر هرمزگان


